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 ńalġ² kr§sny spoloļne str§venĨ ġkolskĨ rok je za nami. Ġkola opªŠ poļas roka ģila 

z§ģitkami na vyuļovan² i mimo neho. Na jeseŔ sme zbierali ¼rodu v ovocnom sade. Tretiaci 

poorali pol²ļko, zasiali i zoģali obilie. A ak² boli hrd², keŅ pon¼kali svoj vlastnĨ upeļenĨ 

chlieb po ġkole.  

Od Martinsk®ho sprievodu bol len k¼sok k Vianoļnej sl§vnosti spojenej s baz§rom 

a tvorivĨmi dielŔami. Dokonca aj mnoh² rodiļia si nieļo vyrobili, samozrejme, ako podpora 

pre svoje deti J.   

Pri pr²leģitosti 10. vĨroļia vzniku ġkoly sme usporiadali DeŔ otvorenĨch dver².  

V marci mali naġi deviataci ruġn® obdobie pri rieġen² ¼loh z Testovania 9. Zvl§dli ich 

vĨborne. Rovnako aj prij²maļky na stredn® ġkoly. Ak si mysl²te, ģe potom mali voŎno, to teda 

nie. Pripravovali sa na z§vereļn® prezent§cie svojich projektov. VġestrannosŠ naġich ģiakov 

sa prejavila v t®mach ich projektov. Od reprezentaļn®ho ġermu, ²rskych tancov, hry na hoboj 

cez snowboarding, vĨrobu vlastnej gitary aģ po android.  

V priebehu roka deviataci nacviļovali aj divadeln® predstavenie B¼rka od Shakespeara. Preġli 

jazykovĨmi cviļeniami, uļili sa vģ²vaŠ do ¼loh, vyrobili kulisy, uġili si kostĨmy, hrali a uģili 

si pri tom veŎa z§bavy. No, a potom to uģ len predviedli J. Bolo to super. Sme na nich naozaj 

hrd². 

Samozrejme, takĨchto skvelĨch projektov je u n§s viac. Viete nar§baŠ s diabolom, ģonglovaŠ 

s viacerĨmi loptiļkami, jazdiŠ na jednokolke, vyrobiŠ lyģicu, medenĨ ġperk, h§dzaŠ oġtepom 

ļi diskom? Naġi ģiaci §no. 

Nezaskoļ² ich ani spievanie Marseillaise alebo Bachovho orat·ria. Dokonca ani to, keŅ 

meran²m zistili, ģe r§no s¼ vyġġ² ako veļer. 

Ļo in® sa eġte dialo v triedach si preļ²tajte na nasleduj¼cich stran§ch. Alebo radġej pr²Ņte do 

ġkoly, raz zaģiŠ je viac ako desaŠkr§t ļ²taŠ alebo stokr§t poļuŠ J. 

 

 

 

                                                                                   Sl§vka Ġebov§ 

 

 

 

 

 

 



 

 

PrvĨ roļn²k 

PrvĨ roļn²k prebehol presne v takom duchu ako som od neho oļak§vala. Bol plnĨ novĨch 

tv§r², pozn§vania, bol i pokojnĨ i dynamickĨ. S deŠmi sme sa uļili nov® p²smenk§ veŎkej 

tlaļenej abecedy, nauļili sme sa kr§tke slov§ nielen nap²saŠ, ale aj preļ²taŠ, dokonca niektor² 

uģ vedeli nap²saŠ a preļ²taŠ kr§tke vety. Vģdy na zaļiatku vyuļovania sme sa snaģili zaļaŠ so 

z§ģitkami, ktor® deti preģ²vali v ļase mimo  vyuļovania. Nie vġetky deti sa dok§zali postaviŠ 

pred lavice a rozpr§vaŠ ostatnĨm. Avġak na konci ġkolsk®ho roka uģ takmer nebolo ģiaka, 

ktorĨ by nechcel nieļo ozn§miŠ ostatnĨm. Na matematike deti zaļali poļ²tan²m do desaŠ a 

veru vªļġina det² na konci roka vedela napoļ²taŠ aj do pªŠdesiat, ba niektor² i do sto. Bolo to i 

vŅaka jednej z met·d, pouģitĨch na vyuļovan² a s²ce odhady. Deti najradġej robili odhady na 

lentilk§ch, hrozienkach, orieġkoch, skr§tka, keŅ to potom mohli aj ochutnaŠ. Deti mali veŎmi 

radi i n§sobkov® rady v kruhu s vrec¼ġkami, pretoģe nebolo jednoduch® v rytme poļ²taŠ a 

z§roveŔ vykon§vaŠ urļitĨ pohyb. Ale oni mali t¼ģbu, aby sa to vģdy podarilo a aby sa mĨlili 

ļo najmenej a dok§zali to. Mnoh® deti zaujala vĨtvarn§ vĨchova, pretoģe im poskytovala 

mnohorak® n§pady na rozvoj fant§zie. Avġak z§ģitok zo ġtrikovania mali mnoh® deti 

najradġej. Uļili sa ġtrikovaŠ i chlapci, ļo poskytlo i uļiteŎovi skvel® momenty na pozorovanie 

rozdielneho pr²stupu k pr§ci. Chlapci mali zvªļġa ¼hŎadnejġiu pr§cu na svojom vĨrobku, v 

tomto pr²pade na obale na flautu. Deti si na vyuļovan² preġli celĨm procesom spracovania 

vlny: Ļistenie a pranie vlny, farbenie vlny pomocou cibuŎovĨch ġupiek, pl§chanie a n§sledn® 

suġenie, ļesanie vlny kefou i pr²strojom, uk§ģka a n§sledn® vysk¼ġanie si pr§ce 

s kolovr§tkom. No a nakoniec dostali do r¼k vlastn¼ vlnu, dreven® ihlice, ktor® im vyrobili 

starġ² ģiaci, a zaļalo sa s n§cvikom samotn®ho ġtrikovania. A aby to nebolo len ġtrikovanie 

sam® pre seba, tak kaģd® dieŠa si malo za ¼lohu uġtrikovaŠ svoj vlastnĨ obal na dreven¼ 

flautu. Ak m§m zhodnotiŠ priebeh celej pr§ce, tak splnila moje oļak§vania nad mieru. Sama 

som po prvĨ raz prech§dzala celĨm tĨmto procesom a i pre mŔa to bol kr§sny z§ģitok. 

Zauj²mav® bolo, keŅ sme si priniesli na samom zaļiatku, prv¼ vlnu od oveļiek.  Niektor® deti 

boli zaskoļen®, ak§ je t§ vlna na mnohĨch miestach ġpinav§. Ako keby si prvĨkr§t uvedomili, 

ģe to je ģiv§ oveļka a nie nejak§ ļist§ plyġov§ hraļka. Dokonca jedn®mu chlapcovi sa tak 

bridilo dotkn¼Š sa pravej zaġpinenej ovļej vlny, ģe odmietal s nami pracovaŠ. Deti si sami 

vlnu ļistili a prali v triede. Mali z toho veŎk¼ radosŠ, keŅ sa priniesli do triedy vaniļky 

a suġiļky. S radosŠou sa zap§jali do pr§ce, obzvl§ġŠ, keŅ po vysuġen² priġlo na radu ļesanie 



vlny. Jedna skupina det² ļesala vlnu ruļne, kefou, druh§ skupina mala na to dve zvl§ġtne kefy, 

s ktorĨmi sa ļesalo protichodne a tretia skupina mala k dispoz²cii ļesac² stroj. Zauj²mav® 

bolo, ģe dievļat§ radġej ļesali ruļne, s protichodnĨmi kefami a chlapci radġej s pomocou 

stroja. Ten bol pre nich asi o to zauj²mavejġ², ģe to iġlo Šaģġie a bolo potrebn® na to z²skaŠ istĨ 

grif. 

No a najŠaģġia pr§ca bola na konci, keŅ si mali vysk¼ġaŠ pr§cu na kolovr§tku. Tu som 

vedela, ģe to eġte nebola pr§ca pre nich, ale napriek tomu to bolo dobre vidieŠ, ģe ich 

zruļnosti a schopnosti eġte nie s¼ rozvinut® pre t¼to pr§cu. Bolo vġak dobre, ģe  videli, ako sa 

na kolovr§tku pracuje. 

Toto bola f§za pred ġtrikovan²m, 

potom priġla pr§ca s ihlicami 

a vlnou. Na zaļiatku som deti uļila 

pomocou b§sniļky vġetky ¼kony, 

ktor® bolo treba urobiŠ pri pleten². 

No a potom to uģ bolo hlavne na 

nich. Eġte len teraz sa dalo 

pozorovaŠ ako deti pristupuj¼ 

k pr§ci, ak¼ maj¼ vĨdrģ, ako sa 

musia prekon§vaŠ. Spoļiatku to ġlo 

veŎmi Šaģko. V triede mi na 

zaļiatku vypom§hali i mamiļky, 

kĨm deti ako tak nenadobudli 

sk¼senosŠ. Potom sme pracovali uģ 

st§le dve uļiteŎky s deŠmi. Niektor® 

deti sa nauļili tak rĨchlo ġtrikovaŠ, 

ģe urobili niekoŎko pr§c. Zvieratko, 

obal na flautu, poduġku pre zvieratko, ġ§l,  ba i kabelku. Uvedomila som si, ģe tie deti, ktor® 

boli na vyuļovan² hrav® a eġte sa im veŎmi nechcelo uļiŠ, mali probl®m i pri ġtrikovan². 

D¹leģit® pre mŔa je vġak  poznanie, ģe ļ²m dlhġia doba uplynula od zaļiatku roka, tĨm 

zodpovednejġie pristupovali k uļeniu. Zlepġenie v ġtrikovan² im pom§halo zlepġiŠ pr²stup 

k pr§ci, dokonca mnoh² urobili pokrok v rĨchlejġom ch§pan² uļiva. 

Predmet Formov® kreslenie pom§hal deŠom pri rozv²jan² hrubej i  jemnej motoriky  r¼k 

a n§sledne pri spr§vnom harmonickom rozvoji cel®ho ļloveka. Formov® kreslenie pomohlo 

deŠom pri prvom uļen² sa tlaļenĨch p²smen, pri oboznamovan² sa s rovnou i oblou ļiarou, pri 



prvom oboznamovan² sa s geometrickĨmi tvarmi. V neposlednom rade deŠom pom§hali 

preģ²vaŠ plnosŠ farieb pri zakresŎovan² z§ģitkov z rozpr§vok, ktor® deti v prvom roļn²ku tak 

rady poļ¼vaj¼. 

Na konci ġkolsk®ho roka sme sa vybrali s deŠmi do ġkoly v  pr²rode do Zajeģovej. Tam sme si 

okrem inĨch ļinnost² napl§novali, ģe budeme maŎovaŠ na triļk§ ġpeci§lnymi farbami. 

. Niektor® deti boli prekvapen®, ģe oni sami bud¼ nieļo maŎovaŠ na triļk§, in® zase hovorili, 

ģe oni to nevedia, Ņalġie sa veŎmi teġili, ale veŎmi ani nevedeli, ļo to vġetko obn§ġa. Dokonca 

jeden chlapec mal pred touto pr§cou takĨ reġpekt, ģe doma povedal svojej mame, ģe on radġej 

do ġkoly v pr²rode nep¹jde. DeŠom som preto eġte raz podrobne vysvetlila, ļo t§to pr§ca 

zahŘŔa a do ġkoly pr²rody sa predsa len teġili a iġli vġetci. MaŎovanie na triļk§ napokon deti 

veŎmi zaujalo. Postupne sa nauļili s farbami pracovaŠ, z²skali nov® zruļnosti. To im dodalo 

sebavedomie a odvahu experimentovaŠ a potom uģ som len videla ich zanieten® tv§re pri 

pr§ci. A kto pracoval najdlhġie? Nuģ, pr§ve ten n§ġ chlapec, ktorĨ sa toho b§l. Nakoniec mal 

z toho tak¼ radosŠ, ģe sme ho od pr§ce nemohli dostaŠ, st§le chcel eġte nieļo domaŎovaŠ. 

Triļk§ sme dali vysuġiŠ a keŅ priġiel ļas odchodu domov, deti si dali na seba nov® kostĨmy. 

Rodiļia sa pri zv²tan² det² nestaļili ļudovaŠ, v akom novom obleļen² priġli ich ratolesti 

domov. 

Po skonļen² ġkoly v pr²rode n§s ļakali uģ len posledn® dva ġkolsk® tĨģdne a tie sme naplnili 

spoloļnou pr§cou na z§vereļnĨch opakovac²ch hodin§ch. Najkrajġie na tom bolo, ģe keŅ sme 

sa l¼ļili a ja som im ozn§mila, ģe odteraz maj¼ pr§zdniny, ani si poriadne neuvedomili, ģe by 

sa mali teġiŠ, ale naopak posmutneli, ģe sa dlhġie neuvid²me. 

 

 

 

 

D§ġa Cz®reov§, triedna uļiteŎka 

 

  

 

 

 

 

 

 



DruhĨ roļn²k 

 

 DruhĨ roļn²k sa niesol v n§lade b§jok a legiend. Ļasto sme hrali kr§tke sc®nky, kde 

deti vystupovali ako r¹zne zvieratk§. Nauļili sme sa n§sobkov® rady v pohybe, na lane 

i z§klady ģonglovania  s vrec¼ġkami. 

Nevynechali sme ani z§ujem o pr²rodu, roļn® obdobia, kde sme na hodine prvouky tr§vili 

veŎa ļasu  vonku. 

Zozn§mili sme sa i s pr§cami na ġkolskom pozemku ako hrabanie l²stia, ļi zbieranie 

popadan®ho ovocia. NiektorĨm sa i nechcelo, ale keŅ sme to spojili s hrou, bola pr§ca 

zauj²mavejġia. Zaģili sme spolu aj n§vġtevy divadla, kde smev r§mci hod²n slovensk®ho 

jazyka spolu cviļili jazykolamy ako skutoļn² herci.  

Zimu sme si zak¼sili aj na korļuliach, 

kde n§s prekvapili i posilnili p§dy na 

Ŏade :-). Nah§Ŕaļky po Ŏade boli dosŠ 

n§roļn®, ale keŅģe sme zvl§dli veŎmi 

ġikovne z§klady brzdenia, st§vali sa 

ļoraz zauj²mavejġie. Poriadne sme 

vymrzli, ale o to viac n§m chutili obedy, 

ktor® na n§s ļakali v ġkole.  

Ġkola v pr²rode na Zajeģovej bola 

fantastick§. Sami v pr²rode a ġiroko-

Ņaleko nikoho. Uģili sme si daģŅa, slnka, voŔavĨch l¼k, v§Ŏanie sa v tr§ve, kr§sne 

prech§dzky i ļ²ro-ļ²ru tmu poļas hŎadania noļn®ho pokladu. 

 

Tento ġkolskĨ rok prebehol veŎmi rĨchlo a uvid²me, ļo prinesie Ņalġ²! 

 

 

Miroslava Okuliarov§, klubistka 

 

  

 

 

 

 



Tret² roļn²k 

 

 Tret² roļn²k sa niesol  v znamen² Rubikonu,  vĨmen§ch  pedag·gov a  inĨch 

zauj²mavĨch udalost². 

Tretia trieda je veŎmi pracovit§, ļo sa uk§zalo v prvĨch jesennĨch tĨģdŔoch. Bolo to 

vidieŠ v epoche Zrna a stavby pr²bytkov v ġkolskej z§hrade. P§n uļiteŎ spolu s deŠmi zoral 

kruhov® pol²ļko, ktor® potom osiali a  ohradili doskami. Niektor® skupinky p²lili a rezali 

klady na stavbu dreven®ho domu a dievļat§ sa venovali stavbe pr²bytku z  r§kosia. DeŠom 

pom§hali dve panie uļiteŎky-klubistky Simonka Glembov§, a Renatka Kubeļkov§. Simonka 

bola vtedy  vo vysokom stupni tehotenstva a spolu s Jankom sa teġili na radostn¼ udalosŠ. 

Simonka postupne triedu odovzd§vala  a Ren§tke, ktor§  sa mala staŠ jej nasledovn²ļkou. 

Kr§sne jesenn® dni si trieda vychutnala aj na vĨletoch. Jeden z nich bol na rodinnej farme v  

Stupave, kde si deti uģili star® remesl§ ako napr²klad kov§ļstvo a hrnļiarstvo,  a zahrali sa aj 

s dom§cimi zvieratami.  

Po odchode p§na uļiteŎa Janka triedu prevzala klubistka Renatka. VzŠahy v triede sa 

pekne utuģovali aj v ġkole v pr²rode v Raļkovej doline, kde si deti opªŠ mohli vysk¼ġaŠ 

fortieŎ starĨch remesiel a stavbu lesnĨch pr²bytkov. Aj vŅaka podpore a pomoci kolegov sa 

nepokojn® vody  postupne usadili a koncom ġkolsk®ho roka si deti a nov§ triedna naġli k sebe 

cestu.  

Poslednou akciou v tomto ġkolskom roku bola ģatva. Pani uļiteŎka Renatka cez 

pr§zdniny pozvala rodiļov a deti, ale ģatvu museli niekoŎkokr§t odvolaŠ. Poļasie bolo 

nevyspytateŎn® a napokon aj poļas ģatvy prġalo. Mokr®  stebl§ sa ohĨbali pod kos§kmi a deti 

ich nakoniec trhali aj s koreŔmi. Ġikovn² rodiļia  si rozdelili ¼lohy: niektor² ukladali stebl§ na 

pl§tno, druh² strihali korene a deti nosili ¼rodu do prechodn®ho humna ï tretiackej triedy, kde 

sa pġenica suġila. Tohtoroļn§ ģatva sa niesla v duchu: ĂNie je umenie ģaŠ za such®ho poļasia  

a s naostrenĨmi kosamiñ.  Miesto kos§kov sa najviac vyuģili ġkolsk® noģnice.... J 

 

 

 

 

Renata Kubeļkov§, triedna uļiteŎka 

 

  

 



ĠtvrtĨ roļn²k   

 

 Prechodom medzi tret²m a ġtvrtĨm roļn²kom neboli pre n§s len tak® obyļajn® 

pr§zdniny. Deti na chv²Ŏu zanechali svoje radov§nky a v jeden j¼lovĨ deŔ priġli do ġkoly na 

naġe obiln® pol²ļko, aby sme zoģali ¼rodu. Uģ pranostiky, ktor® sme od zaļiatku sledovali, 

sŎubovali pln® sĨpky. A veru sa urodilo. Obilie sme pokosili, pozbierali zabudnut® kl§sky zo 

strniska a  na zvyġok pr§zdnin dali snopy dosuġiŠ na povalu ġkoly. V septembri tak  mohlo 

zaļaŠ ml§tenie, previevanie a triedenie zrna. V okt·bri sme uģ mleli m¼ku a piekli chlieb. Bol 

vĨbornĨ ï deti pon¼kli sn§Ņ cel¼ ġkolu. Ale ako sa patr² na dobrĨch hospod§rov, ļasŠ ¼rody 

sme odovzdali tretiakom, aby si mohli aj oni zasiaŠ, aby kolobeh pokraļoval Ņalej. 

Ale to uģ bola epocha matematiky a zlomky. Tak sme aj n§ġ chlieb, kol§ļe, pizzu, ġpag§t, ļi 

cestoviny delili na polovice, ġtvrtiny, tretiny aj dvestosedemdesiatosminy. Aj sme sa nauļili, 

aj najedli a zabavili. Zvyġok matematiky vo 4. roļn²ku sme sa venovali vġetkĨm poļtovĨm 

oper§ci§m v obore aģ do mili·n. KeŅ deti porozumeli aj princ²pu p²somn®ho delenia, v 

triede zavl§dla obrovsk§ radosŠ. Nevedeli prestaŠ poļ²taŠ a pĨtali si Ņalġie a  Ņalġie pr²klady. 

A keŅ vyġla sk¼ġka spr§vnosti, pre mnohĨch to bolo obrovsk® zadosŠuļinenie. Jednoducho, 

ġtvrt§ci maj¼ n§sobilku v mal²ļku. 

Slovenļina n§m priniesla dve nov® t®my: slovn® druhy a spodobovanie. Precviļovali sme aj 

vybran® slov§ a na moju veŎk¼ radosŠ mnoh® deti naġli veŎk¼ z§Ŏubu v ļ²tan², knihy priam 

hltali. 

Vlastiveda bola spojen§ s t®mou orient§cie. Najsk¹r sme  presk¼mali bl²zke okolie naġej 

ġkoly a potom sme smelo nast¼pili na elektriļku a vydali sa  s mapou a buzolou do centra, 

navġt²vili BratislavskĨ hrad ahrad v Dev²ne. Deti s prehŎadom samostatne absolvovali aj 

orientaļn¼ hru v Starom meste.  

Podobn® zameranie mala aj naġa 

ĠVP na vĨchodnom Slovensku v 

ļarovnej Kopytovskej doline. Deti 

odv§ģne plnili orientaļn® ¼lohy v 

lese aj na noļnom pochode. 

Zvl§dli n§roļn® turistick® vĨstupy, 

navġt²vili jaskyŔu, hrad v Starej 

ōubovni a na pltiach splavili 

Dunajec. 



Naġou celoroļnou t®mou, nielen v r§mci pr²rodovedy, bolo kr§sne a vz§cne morsk® 

akv§rium v naġej triede. Deti sa celĨ rok s radosŠou a z§ujmom starali o kŘmenie a ļistenie. 

Stali sa tieģ dobrĨmi pozorovateŎmi a tak im ģiadna zmena v akv§riu nemohla ujsŠ. Rybk§m 

dali men§ a stali sa ich str§ģcami.  

 

Takmer kaģd¼ stredu v ļase klubu bola ļajovŔa, alebo sme aspoŔ upiekli kol§ļ. Aj takto sme 

mohli prispieŠ na finanļne n§roļnĨ chod akv§ria. 

V druhom polroku sa naġa trieda rozr§stla o ġtyroch novĨch spoluģiakov, ktor² sa s nami od 

zaļiatku c²tili veŎmi dobre. VeŎkĨm z§ģitkom pre deti bolo aj ģonglovanie. Rodiļia im uġili 

tri ryģou plnen® loptiļky a po p§r tĨģdŔoch ich uģ takmer polovica triedy s ŎahkosŠou 

prehadzovala v ruk§ch. 

Pokraļovali sme aj v n§vġtev§ch u spoluģiakov. Cel§ trieda sme takto okrem Bratislavy 

navġt²vili aj Pezinok, Rohovce, Marianku ļi Z§lesie. Neobiġli sme ani tradiļn¼ ZOO, Bibianu, 

SND a nevynechali sme zimn® korļuŎovanie na Kuchajde. 

Bol to Ņalġ² peknĨ rok plnĨ poznania, z§ģitkov a radosti. 

 

Zuzana Bug§rov§, triedna uļiteŎka 

 



 

Piaty roļn²k      

Piaty roļn²k navġtevovalo 18 

det², z toho 11 dievļat a 7 

chlapcov. Pracovali veŎmi 

usilovne a s radosŠou sa 

oboznamovali s mnoģstvom 

novĨch poznatkov  z novĨch 

predmetov ï na zemepise 

spozn§vali Slovensko cez 

povodie riek, kreslenie m§p, 

piesne i povesti z regi·nov. 

Ku koncu ġkolsk®ho roka sa 

zozn§mili aj so susedmi 

n§ġho ġt§tu, s ich  geografiou, ale i s kult¼rou, s piesŔami  a kulin§rskymi ġpecialitami, 

ako napr. hal§szl® z MaŅarska ļi poŎsk® ġ¼lance, ktor® n§m pripravili rodiļia a star² rodiļia. 

Na pr²rodopise sme sa rozpr§vali o Ņalġ²ch druhoch zvierat ï vt§koch, ġelm§ch 

i bylinoģravcoch a nesk¹r sme preberali  a kreslili aj nekvitn¼ce rastliny ako liġajn²ky, machy, 

riasy, prasliļky, huby, 

paprade a pod.  

VeŎmi zauj²mavĨ bol 

pre n§s dejepis, kde sme 

sa jeden mesiac  

zaoberali starĨmi 

kult¼rami a ich 

pr²nosom pre naġu 

dneġn¼ kult¼ru a druhĨ 

mesiac sa Ăpozreliñ na 

to, ako ģili kedysi Ŏudia 

v starom Gr®cku ï od 

starej Tr·je cez At®ny a Spartu aģ po vĨpravn® cesty Alexandra VeŎk®ho.  

MedzitĨm a uģ vlastne od zaļiatku roka sa deti intenz²vne pripravovali na gr®cku olympi§du a 

zdokonaŎovali sa v jednotlivĨch discipl²nach ako hod diskom, oġtepom, skok do diaŎky i do 

vĨġky, z§pasenie, marat·n, ġtafetovĨ beh, z§vody vozatajov. V m§ji sme sa z¼ļastnili na 



gr®ckej olympi§de v Schonau v Rak¼sku, kam priġli aj piataci z rak¼skych waldorfskĨch 

ġk¹l, z Chorv§tska a Slovinska. Bol to pre deti veŎkĨ z§ģitok byŠ v medzin§rodnĨch 

druģstv§ch, ktor® hrdo niesli n§zvy gr®ckych miest, reprezentovaŠ ich svojimi vĨkonmi  

a v neposlednom rade i dorozumieŠ sa navz§jom J, ļi spaŠ v stane pri takmer nulovĨch 

noļnĨch teplot§ch.  Priamo na sebe zaģili hlavn¼ olympijsk¼ myġlienku, ģe nie je d¹leģit® 

zv²ŠaziŠ, ale z¼ļastniŠ sa, pretoģe v tejto olympi§de neġlo o v²Šazstvo, ale o prekonanie ļi 

posunutie  svojich vlastnĨch hran²c.  Zo vġetkĨch tĨchto ep¹ch spravili deti i veŎmi pekn® 

i p¼tav® projekty, ktor® sa uļili i spr§vne prezentovaŠ. A tak sme spolu  v r§mci nich 

Ăcestovaliñ po Slovensku na najobŎ¼benejġie miesta jednotlivĨch det² a dozvedali sa o nich 

mnoģstvo zauj²mavost², po epoche dejepisu by ste mohli na n§stenke vidieŠ projekty 

o fara·noch, pyram²dach a m¼mi§ch, posvªtnĨch maļk§ch v Egypte, o stavb§ch 

v Mezopot§mii ļi zauj²mavosti zo starovekej Indie. V r§mci pr²rodopisu si vybrali 2 zvierat§, 

ktor® porovn§vali z hŎadiska spoloļnĨch i odliġnĨch znakov ï ļo maj¼ spoloļn® rys 

a veveriļka, hus a labuŠ alebo ģirafa a tiger? Na slovenskom jazyku sme sa viac venovali 

slovnĨm druhom a urļovaniu jednotlivĨch kateg·ri²  a na matematike sme veŎa poļ²tali so 

zlomkami, nauļili sme sa robiŠ Ņalġie poļtov® oper§cie a ¼plne nov® boli pre n§s desatinn® 

ļ²sla a poļ²tanie s nimi.  

       CelĨ rok bol pre n§s veŎmi bohatĨ na z§ģitky a zdalo sa n§m, ģe rĨchlo ubehol.  

Absolvovali sme i zop§r kult¼rnych predstaven² a poslednĨ mesiac sme  boli i na zvl§ġtnom 

vĨlete v MaŅarsku. Zvl§ġtnom preto, lebo sme tam boli len chv²Ŏu ï z Kom§rna peġi do 

Kom§romu po Alģbetinom moste na dobr¼ maŅarsk¼ zmrzlinu ļi z§kusok J  Tak sme uģ 

re§lne boli s triedou v troch susednĨch ġt§toch ï v PoŎsku  a Rak¼sku vo ġtvrtom  roļn²ku, 

v Rak¼sku a MaŅarsku v piatom. A k¼panie v term§lnej vode v Dunajskej Strede po takom 

vĨlete bolo dobrou zast§vkou na ceste domov.   

       Je radosŠ pracovaŠ s tak motivovanĨmi deŠmi a ja si len ģel§m na z§ver, aby to oļarenie 

z nov®ho a nadġenie pre pr§cu i uļenie mojim ģiakom vydrģalo ļo najdlhġie.  

                                                                                                                      

 

 

 tr. uļiteŎka   Zuzana Bajusov§ 

 

  

 



Ġiesty roļn²k 

 

 Koncom septembra  sa stretli ġiestaci a ich rodiļia na pracovnom v²kende vo 

waldorfskej ġkole. Vyr§bali sa luky. Od vĨberu dreva cez tetivu a ġ²p aģ po p¼zdro - vġetko 

samostatne, obļas s pomocou rodiļov. Vr§tane pr²pravy jedla na ohnisku. T§to pekn§ akcia 

nebola len tak samo¼ļeln§.  

StreŎba z luku - to je t®ma zaļ²naj¼ca Gr®ckom v piatom roļn²ku, cez R²m a stredovek na 

dejepise ġiesteho roļn²ka. A tak cel§ epocha dejepisu stredoveku zaļ²nala r§no lukostreŎbou.  

  

Vo febru§ri  sa ani ġiestaci nevyhli celoġkolsk®mu karnevalu. T®ma musela, samozrejme, ako 

je to zvykom na waldorfskej ġkole, vych§dzaŠ z t®my vyuļovania v triede. A tak - volili deti z 

veku R²ma, ļi ļiernobielej techniky vĨtvarnej vĨchovy. Na fyziku sa neodhodlal nikto:-). 

 Nuģ a najsl§vnejġia akcia cel®ho roka bol cirkus. Po intenz²vnom n§cviku - vġetci 

vġetko- sa zaļali vyprofilov§vaŠ jednotliv® ļ²sla a celkov§ n§lada. Vo veŎkom frļala vĨroba 

plag§tov a mesiac pred cirkusom sa prudko zvĨġilo tr®novanie. VĨzdoba telocviļne a chodieb, 

ġminkovanie, obleļenie... Ale st§lo to za to. T§ neskonal§ sl§va po vyst¼pen² a nadġen® 

mladġie roļn²ky, ktor® sa potom do konca roka hrali na cirkus:-)... 



 Zaļiatkom m§ja  sme boli pod Sitnom v ġkole v pr²rode. Venovali sme sa dejepisu, 

botanike, divadlu, topografii, maŎovaniu, finanļn²ctvu, architekt¼re... Skr§tka, v skratke sme 

prebehli uļivo vªļġej ļasti ġkolsk®ho roka, alebo sme si ho pribl²ģili aj z inĨch str§n. Videli 

sme vĨchod a z§pad slnka zo Sitna, absolvovali romantick® prech§dzky okolo jazera 

(poniektor² sa v Ŕom aj vyk¼pali, ļasto nestaļili skoļiŠ do plaviek), strieŎali sme z lukov, hrali 

sa... Skr§tka, ġkola v pr²rode ako m§ byŠ. Priġli sme ģiv², zdrav² a vyvetran² a mohli sme sa 

vrhn¼ do z§veru ġkolsk®ho roka.  

 

 7.j¼na ġiestaci zavŘġili Ņalġ² veŎkĨ projekt, ktorĨ st§l veŎa n§mahy. Mohli ste ich 

vidieŠ na eurytmickom vyst¼pen² Ako Jaromil ku ġŠastiu priġiel. T¼to rozpr§vku 

naġtudovali ġtudenti eurytmick®ho vzdel§vania Anna Sophia a ġiestaci sa pridali v ¼loh§ch 

element§rnych bytost², v 

speve a hre na n§stroje.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Alena Klļov§, triedna uļiteŎka 

  

 

 

 



Siedmy roļn²k 

 

 Siedmy ġkolskĨ rok, ktorĨ je oznaļovanĨ za rok Ăkompletnej prestavbyñ ģiaka, sme 

zaļali nazeran²m do tajov ch®mie. NajobŎ¼benejġou sa stala Erlenmayerova banka, ktor¼ 

ģiaci famili§rne nazvali Erliho banka. A podobne sa skamar§tili aj s uļivom ch®mie.  

 

S prirodzenĨm reġpektom a z§roveŔ obdivom sledovali procesy horenia r¹znych pr²rodn²n, 

oheŔ ako fenom®n, premenu v§penca na v§pno, zisŠovali kyslosŠ a z§saditosŠ l§tok najsk¹r 

pomocou ġŠavy z ļervenej kapusty, potom aj lakmusovĨmi papierikmi, p¹sobenie ohŔa na 

kovy, atŅ.  

V treŠom septembrovom tĨģdni sme boli v Zl²ne v M¼zeu obuvn²ctva, kde sme  videli aj 

pracovŔu podnikateŎa Tom§ġa BaŠu, presl§ven®ho po celom svete nielen vĨrobkami, ale aj 

pr²stupom k zamestnancom firmy.  

V epoch§ch slovensk®ho jazyka a literat¼ry sme pracovali s r¹znymi druhmi slovn²kov, 

zaoberali sme sa jazykovedou, jej ļlenen²m, pracovali sme so slovnou z§sobou, tvoren²m 

slov, so slovnĨmi druhmi, slohovĨmi postupmi. Materi§lom pre toto vġetko n§m boli r¹zne 

liter§rne i neliter§rne texty. Epochy matematiky boli pre siedmakov prekvapiv® tĨm, ģe sme 



zaļali pouģ²vaŠ namiesto ļ²sel p²smen§ ï premenn¼. Vst¼pili sme do sveta algebry. PochopiŠ, 

ģe ani v matematike netreba vģdy pr²sŠ k vĨsledku, bolo spoļiatku Šaģġie, no zvl§dli vĨrazy, 

mocniny a napokon aj n§roļnejġie rovnice. V geometrii bola zlatĨm klincom Pytagorova veta, 

ktorej d¹kazy boli na dennom poriadku asi tĨģdeŔ, no zauj²mav® bolo aj znovuobjavenie 

T§lesovej kruģnice, premeny tvarov n-uholn²kov pri zachovan² obsahu a mnoho Ņalġieho. 

V n§uke o ļloveku, zdrav² a vĨģive sme sa pozreli dovn¼tra ļloveka ï na jednotliv® s¼stavy, 

na p¹sobenie r¹znych l§tok v naġom organizme, zisŠovali sme vit§lne funkcie vġetkĨch 

ģiakov, no zaoberali sme sa aj medziŎudskĨmi vzŠahmi.  

Tak ako kaģdĨ rok sme navġt²vili Vianoļn® trhy.  

V janu§ri sme sa na epoche zemepisu dostali aspoŔ sprostredkovane do Afriky, Ćzie 

i Ameriky, spoznali sme svetov® oce§ny i moreplavcov, vŅaka ktorĨm m¹ģeme o naġej Zemi 

toŎko vedieŠ. Svoj pohŎad sme ļastejġie upierali aj na 

hviezdnu oblohu, astron·mia bola obsiahnut§ v uļive 

zemepisu i dejepisu. A pr§ve medzi tĨmito dvoma 

predmetmi bolo c²tiŠ najvªļġie prepojenie. Z§morsk® 

objavy boli h§dam najvªļġou t®mou roļn²ka. Poļas 

cel®ho roka ģiaci poļ¼vali pr²behy o objavovan² sveta 

Vespuccim, Kolumbom, Magellanom a mnohĨmi 

Ņalġ²mi. Najmª ģivotnĨ pr²beh F.Magellana bol pre 

mnohĨch ¼ģasnĨm obrazom ļloveka id¼cim za svojou 

ideou. Boli to vġak aj Leonardo da Vinci, 

Michelangelo, J§n Hus, Martin Luther, Johanka z Arku, 

ktor² zanechali po sebe veŎkĨ otlaļok i pre dneġn® ļasy.  

Naġu siedmacku p¼Š sme zavŘġili fyzikou. T§ sa niesla v atmosf®re oļak§vania, ¼ģasu, 

nadġenia.  TakĨmi ġpiļkami Ŏadovca boli pokusy so zrkadlami a camera obscura v optike, 

Voltov stŌp, ktorĨ sme si vytvorili v elektrike a p§ka a kladka v mechanike. 

 

A napokon ġkola v pr²rode. Noļn® pozorovanie hviezdnej oblohy v Parku tmavej oblohy 

v Kolonickom sedle v Polonin§ch po 10 hodinovej ceste vlakom n§s celkom zmohlo, ale 

obloha bola n§dhern§ jasn§ ï ako za odmenu naġej vytrvalosti. Potom hneŅ r§no presun do 

najvĨchodnejġej dediny Nov§ Sedlica, vĨstup na Kremenec (poļas ktor®ho sme poļ¼vali 

priamy prenos z hokejovĨch majstrovstiev, z§pas Bielorusko ï Slovensko), prekroļenie 

hran²c do PoŎska i na Ukrajinu ï trvalo n§m to 8 hod²n. Prech§dzali sme StuģickĨm pralesom, 

videli Salamandru ġkvrnit¼ a niektor² i diviaky, zaģili sme prekonanie seba sam®ho, bolesŠ aj 



na takĨch miestach, o ktorĨch sme netuġili, ģe ich m§me, ale aj obrovsk¼ spokojnosŠ, ģe 

zvl§dneme aj n§roļn® veci. Navġt²vili sme Levoļu a v nej Chr§m sv.Jakuba s olt§rom Majstra 

Pavla, renesanļn¼ radnicu s obrazom Levoļskej bielej panej, SpiġskĨ hrad, kde n§s najviac 

zaujala muļiareŔ, Studenovodsk® vodop§dy, StarĨ Smokovec a Ġtrbsk® Pleso vo VysokĨch 

Tatr§ch.  

Po takom plnom, no kr§snom roku, sme si urļite pr§zdniny zasl¼ģili 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

S radosŠou a vŅakou za moģnosŠ sprev§dzaŠ tĨchto mladĨch Ŏud² na ich ceste 

Ivana Bartoviļov§, triedna uļiteŎka. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Ďsmy roļn²k oļami ģiakov 

Tento rok bol, ļo sa tĨka uļiteŎov, ale aj uļenia samotn®ho, vĨnimoļnĨ. Bol to rok zmien 

a revol¼ci². Doġlo ku zmene triednej uļiteŎky a pribudli aj nov² uļitelia. Ako prv¼ epochu sme 

mali zemepis. Prebrali sme Austr§liu a Oce§niu, prepl§vali vġetky oce§ny a zabŘdli sme opªŠ 

aj do astron·mie. 

Poļas prv®ho mesiaca sme sa zozn§mili s novĨmi uļiteŎmi, novĨm uļivom a prvĨkr§t sme 

dostali aj zn§mky, zaļali sme sa uļiŠ novĨm sp¹sobom. V slovenļine aj matematike sme 

spoznali nezn§me pojmy. P²somn® pr§ce sa sŠaģili, aj uļiŠ sa bolo treba viac. 

Na ch®mii sme pozorovali reakcie viacerĨch l§tok. Spoznali sme nov® l§tky. Aj na fyzike sme 

museli d§vaŠ veŎkĨ pozor, nakoŎko bolo potrebn® pokusy pozorne sledovaŠ, aby sme 

pochopili s¼vislosti a vedeli vyvodiŠ z§very. VeŎmi sme pokroļili, lebo n§s to zauj²malo. 

Biol·gia sa niesla v znamen² anat·mie Ŏudsk®ho tela. Mimochodom, vedeli ste, ģe r§no sme 

dlhġ², alebo ak chcete vyġġ², ako veļer? Ģe never²te? Pr²Ņte a vysvetl²me V§m to J. 

Na dejepise sa pomaly bl²ģime k s¼ļasnosti. Bliģġie sme spoznali  M§riu Ter®ziu i jej syna 

Jozefa II., kardin§la Richelieu aj ōudov²ta XIV., Napole·na, Cromwella, ļi  Thomasa 

Jeffersona. Bojovali sme za Slobodu, rovnosŠ a bratstvo vo Franc¼zskej revol¼cii, fascinovala 


